
گــروه اقتصادی - وزیــر راه و 
شهرسازی گفت: ستاد حل مشکلات 
مسکن و ساماندهی بازار اجاره به شکل 
مشــترک بین وزارت راه و شهرداری 
تهران تشــکیل شــده است که وظیفه 
این ستاد اجرایی کردن مصوبات سران 
ســه قوه برای ساماندهی بازار مسکن 
است. »رستم قاسمی« در حاشیه جلسه 
با شــهردار تهران  اظهار کرد: با توجه 
به شــرایطی که امروز در حوزه اجاره 
مسکن در کشور وجود دارد مصوباتی 
در خصوص کنترل اجاره بها توســط 
ســران قوا به تصویب رسیده است که 
بر اساس آن اجاره  واحدهای مسکونی 
در صورت داشــتن شرایطی، به شکل 
خودکار تمدید می شود. شرایط خاصی 
نیز وجود دارد که چنانچه مســتاجران 
رعایــت نکنند قرارداد تمدید نخواهد 
شد. وزیر راه و شهرســازی ادامه داد: 

ستاد حل مشکلات مسکن و ساماندهی 
بازار اجاره به شکل مشترک بین وزارت 
راه و شــهرداری تهران تشــکیل شده 
است که وظیفه این ستاد اجرایی کردن 
مصوبات سران سه قوه برای ساماندهی 
بازار مســکن است. قاسمی گفت: در 
این ستاد همچنین افرادی که بخواهند 
اجاره های جدیدی داشــته باشند نیز 
ساماندهی انجام می شود. عضو کابینه 
دولت ســیزدهم با یادآوری اینکه روز 
۳۰ خردادماه در وزارت را و شهرسازی 
نشســتی بــا اصناف حوزه مســکن 
تشکیل شد، گفت: با نماینده دادستان 
و تعزیرات و شهرداری تهران جلساتی 
برگزار شد. هم اکنون شهرداری تهران 

تمامی امکانات و ظرفیت های خود را 
در شهرداری بسیج کرده است تا شرایط 
زندگی مردم در حوزه مســکن متعادل 
شود. در جلسه هیات دولت پیشنهادات 
وزارت راه و شهرســازی درخصوص 
ســاماندهی بازار مسکن ارایه می شود 
که امیدوار هســتیم آن پیشــنهادات 
در هیات دولت به تصویب برســد و 
بتوانیم با اجرای آن مصوبات و اجرای 
مصوبه سران قوا با سازوکاری که ایجاد 
می شــود، کنترل بازار مسکن را داشته 
باشــیم. وزیر راه و شهرسازی تصریح 
کرد: از این پس تمامی معاملات مسکن 
باید در ســامانه املاک و اســکان ثبت 
شود و واجد کد رهگیری شود. تکمیل 

اطلاعات در سامانه املاک و اسکان این 
امــکان را به وزارت راه و شهرســازی 
می دهد که املاک مســکونی متعلق به 
چه کســی است و چه شرایطی دارد و 
با چه قیمتی می تواند اجاره و یا خرید 
و فروش شود. در عین حال ثبت نشدن 
اطلاعات خریــد و فروش و اجاره در 
سامانه املاک و اسکان مشکلاتی را نیز 
برای صاحبخانه ها ایجاد خواهد کرد که 
امیدواریم دراین خصوص مردم نهایت 
همکاری را با وزارت راه و شهرسازی 
داشــته باشــند. وزیر راه و شهرسازی 
در پاســخ به این پرســش که تکلیف 
ســازندگان طرح نهضت ملی مسکن 
برای اجرای معماری ایرانی-اسلامی 

چیست؟ گفت: در نهضت ملی مسکن 
تجربیات مسکن مهر مورد توجه قرار 
گرفته اســت. هنوز ۲۰۰ هزار واحد از 
واحدهای مسکونی مهر باقیمانده است 
که ســازمانی ایجاد کردیم که بتوانیم 
بخش عمده ای از واحدهای باقیمانده 
را تکمیل و تحویل بدهیم. بخشــی از 
واحدهای باقیمانده مسکن مهر تحویل 
شده است. مشکلاتی در مسکن مهر در 
حوزه شهرسازی وجود داشت که سعی 
کردیــم در نهضت ملی آنها را برطرف 
کنیم. به عنوان نمونه در هر هکتار ۱۲۷ 
خانوار دیده شــده بود که تراکم جدی 
در شــهرک ها و مجتمع های مسکونی 
مهر ایجاد کرده بود که در طرح نهضت 

ملی مســکن این الگو را تغییر دادیم به 
زیر ۵۰ نفر در هر هکتار رساندیم. وی 
توضیح داد: نکته ای که در طرح نهضت 
ملی مسکن مورد توجه است افزایش 
خودمالکی است. در بسیاری از شهرها 
کــه ما زمین داریم و مردم در خانه های 
یــک طبقه زندگی می کنند ما تراکم را 

افزایش نمی دهیم.

گروه اقتصادی - رئیس کل بانک 
مرکزی از فراهم شــدن امکان انجام 
معامــلات توافقی ارز در صرافی ها از 
هفته گذشته و بازار متشکل ارزی خبر 
داد. علی صالح آبادی درباره وضعیت 
بــازار ارز گفت: با توجه به شــرایط 
خوب ارزی کشــور و بازگشت ارز 
حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی 
و همچنین پوشش حواله جات سامانه 
نیما انتظار داریم وضعیت بازار ارز به 
زودی بهبــود یابد. وی افزود: از هفته 
گذشته امکان انجام معاملات توافقی 

برای صرافی ها بــا هماهنگی کانون 
صرافان فراهم شــد، از امروز نیز این 
امکان در بازار متشــکل ارزی ایجاد 
شــده اســت و این امکان فراهم شده 
تا صرافــان ارز را به نــرخ مورد نظر 
صادرکنندگان خریداری کنند. رئیس 
کل بانــک مرزی تصریح کرد: آرامش 
بیشتری در روزهای آینده در بازار ارز 

حاکم می شود و انتظار داریم قیمت ها 
متعادل تر شوند. وی در خصوص عدم 
همــکاری برخی بانک ها با متقاضیان 
تســهیلات خرد اظهار کرد: امسال با 
توجه به درج تســهیلات از قبیل وام 
ازدواج، فرزندآوری و ودیعه مســکن 
در قانــون بودجه، پرداخت آنها جزو 
اولویت های بانکی اســت که بانک ها 

حتمــاً باید به متقاضیــان اعطا کنند. 
صالح آبادی ادامه داد: در شورای پول 
و اعتبــار پرداخــت وام کمک ودیعه 
مسکن تا سقف ۴۰ هزار میلیارد تومان 
به مســتأجران مصوب شد که بر این 
اساس به مستأجران تهرانی ۱۰۰، کلان 
شــهرها ۷۰ و سایر شهرها ۴۰ میلیون 
تومان پرداخت می شود. به گفته رئیس 

کل بانــک مرکزی ایــن مبلغ، کمک 
ودیعه است و قبول داریم همه ودیعه 
مسکن را پوشش نمی دهد. وزارت راه 
و شهرسازی سامانه معرفی مستأجران 
به بانک ها را راه اندازی کرده اســت. 
رئیس شورای پول و اعتبار تاکید کرد: 
اولویت با پرداخت وام هایی است که 
تصویب کرده است.قانون اعطــای آنها را بــه متقاضیان 

وزیر راه و شهرسازی:

ستاد حل مشکلات مسکن و ساماندهی بازار اجاره تشکیل شد

رئیس کل بانک مرکزی:

نرخ ارز به زودی متعادل تر می شود؛ وام ودیعه مسکن ۱۰۰ میلیون تومان

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
برنامــه و بودجه گفــت: در رابطه با 
افزایش حقوق بازنشستگان و اینکه در 
نهایت چه کسی تصمیم گیری می کند 
آن چیــزی که ما اطلاع داریم و قوانین 
می گویند هیئــت دولت باید تصویب 
کنــد که این کار انجام شــده و هیئت 
تطبیق مصوبات مجلس باید باید نظر 
مشورتی به ریاســت محترم مجلس 
بدهد. میان مجلس و دولت جلســاتی 
برگزار می شــود و در نهایت بر اساس 
مســتندات تصمیم گیری خواهد شد. 

تصمیم نهایی بستگی به قانون دارد
مسعود میرکاظمی رئیس سازمان 

برنامه و بودجه در حاشیه جلسه هیئت 
وزیــران در جمع خبرنگاران در رابطه 
با اینکه چه خبر جدیدی دارید؟ اظهار 
داشــت: خبر جدید اینکه یارانه های 

مردمی مرتب واریز می شود. 
وی در پاســخ به این سوال که آیا 
برای کسانی که موفق به دریافت یارانه 
نشــده اند علی الحسابی واریز خواهد 
شــد یا خیر؟ گفت: باید به اعتراضات 
آنها رســیدگی شود و وزارت کار باید 
براساس اطلاعاتی که دارد این موارد را 
تبیین و اصلاحاتی انجام دهد تا یارانه 

این افراد پرداخــت و مابه التفاوت آن 
نیز واریز شــود. اگر هم اطلاعات افراد 
صحت نداشــته باشــد، یارانه به آنها 
تعلق نمی گیرد. رئیس ســازمان برنامه 
و بودجه در رابطه با اینکه آیا ســازمان 
برنامــه و بودجه به درگاه الکترونیکی 
متصل شــده اســت، تصریــح کرد: 
همه دســتگاه ها متصل شده و متصل 
می شــوند مــا خودمان هــم در حال 
تکمیل سامانه های خود هستیم و کار 
سنگینی برای ارتقای سامانه ها در حال 
انجام است که در آینده می تواند بسیار 

کمک کننده باشد. میرکاظمی در رابطه با 
حقوق بازنشستگان و اینکه در نهایت 
چه کسی تصمیم گیری می کند؟ گفت: 
آن چیــزی که ما اطلاع داریم و قوانین 
می گویند هیئــت دولت باید تصویب 
کنــد که این کار انجام شــده و هیئت 
تطبیق مصوبات مجلس باید باید نظر 
مشورتی به ریاســت محترم مجلس 
بدهد. میان مجلس و دولت جلســاتی 
برگزار می شــود و در نهایت بر اساس 
مســتندات تصمیم گیری خواهد شد. 
تصمیم نهایی بســتگی به قانون دارد. 

وی در رابطــه بــا اینکــه برنامه هفتم 
توسعه در چه مرحله ای است؟ افزود: 
سیاست های ابلاغی برنامه هفتم هنوز 
ابلاغ نشده اما جلسات مشترکی میان 
مجلس و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام و ســازمان برنامه و بودجه برگزار 
شده و این جلسات ادامه دارد ما هم کار 
موازی را از سال گذشته در مؤسسات 
علمی و تحقیقاتی شروع کردیم که وقتی 
سیاست ها ابلاغ شد فرصت کافی داشته 
باشیم و بتوانیم به کارمان سرعت دهیم. 
میرکاظمی گفت: می دانید که برنامه باید 

برسد و در دولت و بعد مجلس تصویب 
شود و وقتی می خواهیم بودجه ۱۴۰۲ 
را بنویسیم باید مبتنی بر این برنامه باشد 
و علی القاعده باید حداکثر تا شهریور 
در مجلس تصویب شــود که این زمان 
خیلی کوتاه است که بعید می دانم این 
اتفاق بیفتد اگر این قانون نرسد، قانون 
فعلی برای یکسال دیگر تمدید خواهد 

شد. 
این سیاست ها چون ابلاغ نشده 
نمی توانــم خیلی در مــورد جزئیات 
برنامه هفتم اظهارنظر کنم بعد از ابلاغ 
سیاســت ها بهتر می توانم در این مورد 

صحبت کنم.

در رابطه با افزایش حقوق بازنشستگان در نهایت چه کسی تصمیم گیری می کند؟

گروه اقتصــادی - عبدالحمید 
قدیمــی درباره رونــد فعالیت انجمن 
صنفی صنعت ریخته گری اظهار کرد: 
عضویت در تشکلها، انجمنهای صنفی و 
صنعتی اختیاری بوده و اجباری نیست؛ 
بنابراین مشمول همه واحدها نمی شود 
ولی به دلیل اینکه از ابتدا اعضای حقوقی 
داشتیم که بیشترشان کارخانه ها بوده اند،  
بســیاری از کارخانه های عمده ریخته 

گری عضو این انجمن هستند.
وی ادامــه داد: درحال حاضر ۴۶ 

عضو فعال که حق عضویت پرداخته اند 
در این انجمن فعالیت می کنند که اکثر 
آنها واحدهای ریخته گری، تعدادی هم 
واحدهای تولید کننده مواد اولیه مانند 
فروآلیاژ و همچنین شرکتهای خدماتی 
بازرگانی که در حــوزه ریخته گری و 
تجهیزات آزمایشگاهی فعالیت می کنند، 
هستند. سابقه فعالیت این انجمن نیز از 
ســال ۱۳۶۴ بوده و به صورت فراگیر 
است. قدیمی با بیان اینکه انجمن صنفی 
صنعت ریخته گری ایران در طول سالها 

و در زمــان جنگ تحمیلی در تأمین و 
مواد اولیه کمک کننده بود، تشریح کرد: 
مواد اولیه در زمان جنگ، وارداتی بود و 
در همین راستا مواردی به انجمن ارجاع 
داده می شــد و این انجمن به عنوان لایه 
میانی واحدهای تأمین کننده و دریافت 
کننده فعالیت می کرد. بعد از این موضوع، 
خدماتــی در زمینه معرفی این صنعت 
داشــتیم و در مرحله بعد به عنوان لایه 
میانی میان نهادهای سیاستگذار دولتی و 
کارخانه ها که بخش خصوصی هستند، 

فعالیت کرده است.
وی با بیان اینکه مسئله قوانین غیر 
کارشناسی، بخشی از گرفتاریهای موجود 
در سیستم دولتی است، گفت: با وجود 
یک دولت بزرگ، ســطح کارشناسی 
در وزارتخانه های بزرگ بســیار پایین 
اســت. طبیعتا در چنین ساختاری نمی 
توان توقــع ایجاد فضای پیش برنده را 
داشت اما به صورت حداقلی می توانند 
اقدامــات بحران زا انجــام ندهند. وی 
افزود: به طور مثال زمانی که مشــکل 
بودجــه ای در دولت ایجاد می شــود، 
می گویند گاز را گران کنید که مخاطبان 
آن صنایع بزرگ هستند. البته تشخیص 
چیستی این صنایع هم کار سختی نیست 
و کارشناســی که در این زمینه فعالیت 
کرده باشد، می داند گاز در چه مواردی 
مصرف عمده دارد. پس از ابلاغ قانون 
بودجه سال ۱۴۰۰ نزدیک به هفت ماه 
با برگزاری جلسات کارشناسی متعدد 
تلاش کردیم به شــرکت گاز بقبولانیم 
مســائلی که در این قانون ذکر شده را 
اشتباه متوجه شده اند و این مشکلات 
مابه التفاوتهای سنگینی ایجاد می کند. 
در تفســیر همین پدیده های ساده ما به 
عنوان انجمن صنفــی صنعت ریخته 
گری اقداماتی انجام داده ایم و توانسته ایم 
از حقوق صنفی ریخته گران دفاع کنیم. 
چنین اتفاقی در زمینه برق هم رخ داد که 
تا کنون نتوانســته ایم با نماینده وزارت 
نیرو یک جلسه گفت و گو داشته باشیم. 
قدیمی در ادامه بیان کرد: نمایشگاه هایی 
در خارج از کشور به صورت تخصصی 
برگزار می شود که می تواند سبب توسعه 
صادرات شود و این انجمن با برگزاری 
تور، شــرکتها را می برد و در آنجا غرفه 
می گیرد و با پخش ویژه نامه، توانمندی 
صنایع داخلــی به بازدیدکنندگان ارائه 
می شود. تا کنون همه این اقدامات بدون 
دریافت هیچ کمکی انجام شده؛ درحالی 
که چنین فعالیت هایی در بودجه ها پیش 
بینی شده است. در واقع یکی از تکالیف 
ســازمان توســعه و تجارت، کمک به 
توسعه صادرات و حضور در نمایشگاه 
های خارجی و ســایر موارد است؛ در 
حالی که تنها با امکانات خود شــرکتها 

توانسته ایم چنین اقداماتی انجام دهیم.
 دبیر انجمن صنفی صنعت ریخته 

گری ایران تشریح کرد: علاوه بر موارد 
ذکر شده این انجمن یک مجله هم دارد 
که تاکنون ۲۰۰ شماره از آن منتشر شده 
و در  جنبه های اطلاع رســانی و فنی از 
جایگاه تخصصی مناســبی برخوردار 
است. وی درپاســخ به ارتباط انجمن 
صنفی ریخته گری بــا اتاق بازرگانی 
گفت: این انجمن نزدیک به ۹ سال است 
که در اتاق بازرگانی ایران ثبت شده، زیرا 
اتاق بازرگانی بر اساس قانون تشکلها 
که مجلس تصویب کــرده موظف به 
ساماندهی تمام تشــکلها شده است. 
البته اقدامات زیادی انجام نشــده چون 
این مسئله بســیار گنگ و مبهم است؛ 
بنابراین نماینده انجمن درجلســات 
ماهانه نمایندگان اتاق بازرگانی حضور 
دارد و همچنین اتاق بر اســاس بودجه 
قابل توجه خود با ضوابطی به تشکلهای 

تحت پوشش  کمک می کند.
قدیمی با اشاره به  اینکه تعدادی از 
واحدهای بزرگ ریخته گری با رعایت 
ضوابط لازم در خارج از شهرکها فعالیت 
می کنند، گفت: تعدادی از این واحدها با 
رعایت ضوابط مربوط به حوزه محیط 
زیســت و شهرداری مناطق مربوطه در 
مکان های خود مانند جاده کرج، ساوه 

و نظایر آن به فعالیتشان ادامه می دهند.
کاهــش شــدید تولیــدات 

صنایع با قطعی برق
به گفته دبیر انجمن صنفی صنعت 
ریخته گری ایران، قطعی برق صنایع در 
تابستان سبب کاهش قابل ملاحظه تولید 
آنها می شود زیرا بعضی از واحدها امکان 
اینکه در شــب فعالیت کنند اما در روز 
اقدامی انجام ندهند، ندارند؛ همچنین از 
ابتدای خرداد ماه جدول هایی برای قطع 

برق صنایع  صادر شده است.
وی با بیــان اینکه درحال حاضر 
حدود ۱۴ هزار مــگاوات کمبود برق 
داریم، تأکید کرد: این رقم عدد بزرگی 
است و به سرعت هم جبران نمی شود. 
متأسفانه مسئله و مشکل بزرگتر دیگر 
عدم امکان حرکت شــرکتها در مسیر 
ایجاد یک واحد تولیدی برق مجزاست، 

زیرا در گاز هم دچار کمبود هستیم.
قدیمی تصریح کرد: به عبارتی در 
فصل سرما با مسئله کمبود گاز روبه رو 
هســتیم و وضعیت آن به مراتب از برق 

نامناسبتر اســت. از سویی جابه جایی 
و تامین گازوئیل نیز در زمســتان بسیار 
دشوار است زیرا قاچاق تلقی می شود و 
مجازات سنگینی به دنبال دارد. درحال 
حاضــر صدور فرآورده به دلیل تحریم 
ها به دلیــل ارز آوری اولویت دارد؛ لذا 
در فصل سرما تامین فرآورده به عنوان 

جایگزین گاز تقریبا غیر ممکن است.
دبیر انجمن صنفی صنعت ریخته 
گری ایران ادامه داد: با بررسی سالهای 
۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ متوجه می شــویم آمار 
تولید فولاد ۱۰ درصد کاهش پیدا کرده 
است. طبیعتا چنین روندی در صنعت 
ریخته گری هم وجود دارد، زیرا  دراین 
حوزه هم از  کوره های برقی برای ذوب 
استفاده می شود؛ بنابراین صنایعی که با 
برق فعالیت می کنند به دلیل قطعی برق، 
ماننــد واحدهای بــزرگ ریخته گری 
در تابســتان با مشکلات جدی روبه رو 
می شوند. وی باتأکید براینکه قطعی برق 
چندان تابع برنامه ریزی نبوده وبیشــتر 
تابع پیک مصرف اســت؛ لذا علاوه بر 
کاهش تولید ســبب ایجاد خســارت 
هم می شــود، تشــریح کرد: در فصل 
زمســتان واحدهایی مانند آلومینیوم، 
نورد و فولادسازان به ویژه "تولید آهن 
اســفنجی" که کوره های ذوب گازی 
دارند، به دلیل کمبود گاز با مشکلات و 

چالش هایی روبه رو می شوند.
قدیمی درپاسخ به اینکه آیا راهی 
برای قطع نشدن برق واحدهای صنعتی 
در شرایط کمبود برق وجود دارد یا خیر 
اظهار کرد: در کشــور ما برخلاف تمام 
دنیا اولین کلیدی که خاموش می کنند 
متعلق به حوزه صنعت است؛ درحالی 
که در کشورهای پیشرفته این مسئله در 
مرحله آخر قرار دارد. مرحله بعد برنامه 
ریزی است. بسیاری از سرمایه گذاری 
هایی که در کشور به صورت کلان انجام 
شده اساسا نادرست و غلط است؛ یعنی 
۶۰ درصد ســرمایه گذاری انجام شده 
در حوزه ســیمان زائد است؛ یا سرمایه 
گذاری انجام شــده در زمینه فولاد خام 
بــدون توجه به اینکه آیا بازار صادراتی 
دارد یــا خیر. به طور کلی اســتراتژی 
های توســعه وجود نداشته و اهداف 
مورد پیگیری هــم به گونه ای نبود که 
به صورت کلان کارشناســی شود. به 

گفته دبیر انجمن صنفی صنعت ریخته 
گری ایــران، چند بیماری بزرگ دیگر 
هم وجود دارد که اگر جلوی آنها گرفته 
نشود طی چند سال آینده تمامی سرمایه 
بخــش خصوصی به نابودی کشــیده 

می شود  که انرژی یکی از آنهاست.
وی  در ادامــه ســخنانش گفت: 
درحال حاضر اقدامات وزارت دارایی 
یکی دیگر از مشکلات موجود در این 
حوزه است. قانونی در زمینه پولشویی 
تصویب شــده و برای اینکه بتوانیم به 
صورت صحیح وارد سیســتم جهانی 
شویم و قبولمان کنند باید تمام تراکنشها 
شفاف باشد. این مســئله اکنون اتفاق 
افتاده و تراکنشــهای مالی شفاف شده 
و در هــر جایی هر گونه عملیات مالی 
که انجام شــود  - حتی از یک دستگاه 
پوز ســاده  - اطلاعات وارد سیســتم 
دارایی می شود. وزارت دارایی در یک 
شرایطی حداکثر از ۱۰ درصد فعالیت 
یک فعال اقتصادی اطلاع داشــت اما 
اکنون این عدد به ۱۰۰ درصد رسیده و 
با شرایط موجود، محاسبه سود شرکتها 
بــدون در نظر گرفتن تورم و قرار دادن 
زمان اســتهلاک ماشین آلات از پنج به 
۱۰ ســال، ســرمایه گذار نمی تواند با 
این پول تجهیــزات نو خریداری کند؛ 
در نتیجه کارخانه فرســوده او فرسوده 
تــر و در نهایت از رده خارج می شــود 
و دیگر رقابتی نخواهد بود. از ســوی 
دیگر سرمایه گذار با توجه به تورم لجام 
گسیخته در واقع از سرمایه خود مالیات 
پرداخت می کند، نه ازســود حاصل از 

عملکرد.  
افزایش حقوق ۵۸ درصدی 

بر میزان بیکاری افزوده است
قدیمی با بیان اینکه اقدام وزارت 
کار بدون درنظر گرفتن وضعیت فضای 
کسب و کارها در زمینه افزایش حقوق 
۵۸ درصدی مشکلات و چالش هایی را 
ایجاد کرده است، تصریح کرد: این اقدام 
نه تنها سبب افزایش اشتغال نشده بلکه 
بر بیکاری هم افزوده است، زیرا کسب 
و کارهایــی که تاکنون به گونه ای خود 
را حفظ کرده اند با این تصمیم مجبور به 
تعدیل نیرو می شوند. ظاهر این مسئله 
نشــان می دهد که این کار به نفع اقشار 
ضعیف کارگر باشــد ولی چنین اقدام 

غیر کارشناســانه ای ضربه بزرگی به 
بخش خصوصی  و در نتیجه اشــتغال 

وارد می کند.
وی افزود: علاوه بــر موارد ذکر 
شــده، بلاتکلیفی های موجود از دیگر 
چالشــها و مشــکلات حوزه صنعت 
اســت. به طور مثال در گمرکها اعلام 
کرده اند پایه محاســبه گمرک به جای 
ارز ۴۲۰۰ تومــان، ارز نیمایی اســت 
و بعــد از آن وزارت صنعت، معدن و 
تجارت )صمت( اعلام کرده که حقوق 
ورودی کم می شود و به طورمثال از ۱۵ 
درصد به یک درصد کاهش می یابد؛ در 
حالیکــه طبق قانون، چهار درصد کف 
حقــوق ورودی بوده و نمی توان آن را 
کم کرد! این تصمیمها ســبب گرانی و 
بلاتکلیفی شــد. به طور مثال فردی در 
گمرک کالایی دارد اما قیمت دقیق این 

کالا هنوز مشخص نیست.
دبیر انجمن صنفی صنعت ریخته 
گری معتقد است وجود چنین فضای 
بلاتکلیفی سبب متوقف شدن فعالیتها 
در کسب و کار ها می شود. به طور مثال 
درحوزه ریخته گــری تعدادی زیادی 
از فروشــندگان مواد اولیه که مواد اولیه 
آنهــا بر پایه واردات بود، انبارهای خود 

را بسته اند.
دبیر انجمن صنفی صنعت ریخته 
گری ایران تشــریح کــرد: همچنین 
نوسانهای اقتصادی از دیگر مشکلات 
موجــود در این حوزه اســت. به طور 
مثال شــخصی با خودروســاز برای 
ساخت قطعات با یک قیمت مشخص 
قــراردادی امضا می کنــد اما تغییرات 
رخ داده در حوزه قیمت ارز و شــرایط 
واردات بر بخشهایی مانند قیمت مواد 
اولیه اثر می گذارد. بدین ترتیب مجموع 
ایــن موانع بر کل فضای کســب و کار 
تاثیر منفی داشــته و طبیعتا مختص به 
حوزه ریخته گری نیســت و درســایر 
زمینــه ها هم وجــود دارد. وی با بیان 
اینکه دورنمای شــرایط فعلی چیزی 
جدا از وضعیت حال حاضر نیســت، 
تصریح کرد: به دلیل نامشــخص بودن 
فضای موجود نمی تــوان برای آینده 
پیش بینی هایی انجام داد. البته می توان 
سناریوهایی درنظر گرفت که آن هم به 

شرایط بستگی دارد.

دبیر انجمن کشتیرانی  :

ترانزیت از مسیر ایران به روسیه افزایش یافت
گروه اقتصادی -  مســعود پلمه درباره اثرگذاری شرایط روسیه در افزایش 
ترانزیت کالاهای هندی از مسیر ایران اظهار داشت: هر سه کشور ایران، هند و روسیه 
اراده افزایش مبادلات کالا از کریدور شمال- جنوب را دارند و تیم های سیاسی و 
اقتصادی سه کشور در دو ماه گذشته در سفرهای متعدد مذاکرات خوبی را در این 
باره داشتند. کمتر از یک ماهه گذشته میزبان هیات روسی متشکل از ۶۵ نفر از مدیران، 
مقامات و بخش خصوصی و تجار روسیه بودیم که که در راس این هیات نوواک، 
معاون نخست وزیری روسیه، حضور داشت و مذاکرات بسیار خوبی بین دو طرف 
صورت گرفت. وی ادامه داد: در این دیدار با طرف روسی درباره مباحث لجستیکی، 
بندری و دریایی مذاکراتی برای احیای کریدور شــمال- جنوب و ایجاد ارتباطات 
دریایــی، ریلی و جاده ای برای افزایش تبادلات کالایی چه به صورت ترانزیت در 
مسیر روسیه یا افزایش واردات و صادرات تفاهمات خوبی حاصل شد و طبق قرار؛ 
هفته اول تیرماه هم تیمی از ایران برای تکمیل این مذاکرات عازم روســیه خواهد 
شد تا این مذاکرات منجر به تفاهمات برای احیای هر چه بیشتر همکاری ها شود.  
دبیر انجمن کشــتیرانی با بیان اینکه با وجود محدودیت های بسیار زیادی در 
ترانزیت به ویژه در بخش ناوگان ریلی، جاده  ای و دریایی داریم اما شاهد افزایش 
حمل بار از مسیر ایران بودیم، گفت: صادرات و واردات از /به روسیه و ترانزیت از 
مسیر ایران به این کشور افزایش یافته هر چند که هند هنوز بار قابل توجه ای را از 
مسیر ایران ارسال نکرده اما شاهد افزایش تردد کالا از /به مبدا و مقصد روسیه از سایر 
کشورها از مسیر ایران بودیم.پلمه در پاسخ به این سوال که چرا هند اخیرا مسیرهای 
پاکســتان و گرجستان را ارســال بار به مقصد ترجیح داده ، اظهار داشت: واقعیت 
روشن این است که هر کشوری که وارد یک تعامل اقتصادی می شود به دنبال کسب 
منفعت است و اگر پاشنه آشیل این توافقات را چابهار در نظر بگیریم، این بندر به 
دلایل مختلف نتوانسته تا به امروز بازده مورد نظر و صحیح اقتصادی را داشته باشد.
وی تاکید کرد: در این شــرایط طبیعی اســت که هند به دنبال سایر کریدورها 
باشــد. طی دو سال گذشته حجمی از کمک های گندم اهدایی هند به افغانستان از 
مســیر ایران منتقل شــد اما به دلیل وجود مشکلات زیرساختی در ایران انتقال این 
کالاها که تا سقف یک میلیون تن پیش بینی می شد، متوقف شد. در ادامه دیدیم که 
این محموله گندم ها از طریق کشور پاکستان که اتفاقا تعارضات سیاسی بسیاری با 
هند دارد حمل و منتقل می شود. همچنین پس از آن اخباری منتشر شد که کالاهای 
هند به روســیه از دریای سیاه و گرجستان حمل و ارسال می شود که اگر از دریچه 
اقتصادی نگاه به این موضوع کنیم، اقدامی که هند برای انتقال کالاهای خود انجام 
داده، درست بوده است و ما باید تمام بسترهایی که هند را مجاب کند کالاهای خود 

را از مسیر ایران عبور دهد، فراهم آوریم.  
دبیر انجمن کشتیرانی ادامه داد: اولین موضوع این است هزینه های ترانزیت در 
ایران بسیار زیاد است و برای جذب مشتری باید هزینه ها را کاهش دهیم. موضوع 
دیگر این اســت که مدت زمان ترانزیت کالا از مســیر ایران باید کاهش پیدا کند و 
بتوانیم فرصتی ایجاد کنیم که هند توجیه اقتصادی، سیاسی و توجیه عقلی برای تردد 

از ایران پیدا کند و داشته باشد. 
پلمه گفت: ۵ ساله گذشته یک تست ترانزیتی از هند به بندر عباس و در نهایت 
به مرزهای شمالی و روسیه انجام شد که این تست ۲۸ روز به طول انجامید هر چند 
این زمان در حال حاضر کاهش یافته اما هنوز هم گرفتگی هایی وجود دارد  که در 

حال تلاش هستیم به ایده آل ها نزدیک شویم.

اقتصادی 6

با وجــود یک دولــت بــزرگ، ســطح کارشناســی در وزارتخانه های بزرگ بســیار 
پاییــن اســت. طبیعتــا در چنیــن ســاختاری نمی تــوان توقــع ایجاد فضــای پیش 
برنــده را داشــت اما بــه صورت حداقلــی می توانند اقدامــات بحران زا انجــام ندهند.

 دبیر انجمن صنفی صنعت ریخته گری؛

 صنایع، چوب تصمیمات 
غیرکارشناسی را می خورند
دبیر انجمن صنفی صنعت ریخته گری، تصمیمات غیرکارشناسی را سبب بروز مشکل برای  فعالان صنعتی خواند

 و گفت: به طور مثال در گمرکها اعلام کرده اند پایه محاسبه گمرک به جای ارز ۴۲۰۰ تومانی، ارز نیمایی است و بعد از آن 
وزارت صمت اعلام کرده که حقوق ورودی کم می شود و به طورمثال  از ۱۵ به یک درصد کاهش می یابد؛ در حالیکه طبق 

قانون، چهار درصد کف حقوق ورودی بوده  و نمی توان آن را کم کرد!

گروه اقتصــادی - مدیرعامل  
شرکت بازآفرینی شهری ایران گفت: 
قبلًا تقســیط وام نوسازی مسکن ۱۲ 
ساله بود اما با پیگیری های وزارت راه 
و شهرسازی تقسیط هر دو وام ۲۰ ساله 

می شود.
محمــد آئینی معــاون وزیر راه 
و شهرســازی و مدیرعامل شــرکت 
بازآفرینی شــهری ایران با اشــاره به 
تســهیلات مالی در نظر گرفته شــده 

برای نوسازی بافت های فرسوده اظهار 
داشت: برای اســکان موقت ساکنان، 
وام ودیعه مسکن در اختیار متقاضیان 
قرار می گیرد. همچنین برای نوسازی 
بافت های فرسوده از دو منبع مختلف 
تسهیلات پرداخت می شود؛ تسهیلات 
ویژه بافت های فرسوده که ۱۵۰ میلیون 
تومان آن با ســود صفر درصد است. 
مبلغ ایــن نوع تســهیلات در تهران 
۴۵۰ میلیــون تومان، در کلانشــهرها 

مانند شــیراز ۴۰۰ میلیون تومان و در 
سایر شهرها ۳۵۰ میلیون تومان است 
و تاکنــون بیش از ۲۳ هزار واحد برای 
دریافت تســهیلات به بانک مسکن 

معرفی شده اند.
او افــزود: همچنیــن متقاضیان 
می تواننــد از تســهیلات خودمالکی 

نهضت ملی مســکن استفاده کنند که 
مبلــغ آن در تهران ۴۵۰ میلیون تومان، 
در کلانشهرها ۴۰۰ میلیون تومان، در 
مراکز استان ها ۳۵۰ میلیون تومان و در 
سایر شهرها ۳۰۰ میلیون تومان است و 
مردم می توانند با توجه به شرایط شان 
از بین دو نوع تسهیلات مذکور انتخاب 

کنند. قبلًا تقسیط وام نوسازی مسکن 
۱۲ ساله بود اما با پیگیری های وزارت 
راه و شهرســازی تقســیط هر دو وام 
۲۰ ساله می شــود. معاون وزیر راه و 
شهرسازی با یادآوری نوسازی سالانه 
۱۵۰ هزار واحد مسکونی گفت: سهم 
اســتان فارس از این میزان حدود ۱۱ 

هزار واحد است که بر اساس آمار ارائه 
شده ۲ هزار و ۴۰۰ واحد مسکونی به 

بانک عامل معرفی شده اند.
او با اشاره به اینکه در استان فارس 
و نیز در سراسر کشور با حجم انبوهی از 
واحدهای ناپایدار مواجه هستیم که جان 
هموطنان را در معرض خطر قرار داده 

است، گفت: رویکرد دولت سیزدهم 
بر این اســت تا سرعت نوسازی را با 
همکاری شهرداری ها، همراهی مردم 
و یاری انبوه سازان و سازندگان شتاب 
بخشد. برای این منظور بسته تشویقی 
جامعی در دست تدوین است که البته 
بخشی از آن اکنون اجرایی می شود.دبیر 
ستاد ملی بازآفرینی شهری پایدار افزود: 
شهرداری ها باید از مالکان و سازندگان 
حمایت کننــد و تخفیفات حداکثری 

بــرای صدور مجوزها در نظر بگیرند. 
بر اســاس قانون شهرداری ها موظفند 
تخفیف ۵۰ درصدی برای متقاضیان 
بافت های فرســوده لحاظ کنند که تا 
۱۰۰ درصد هم می تواند انجام شود و 
دولت مابه التفاوت آن را جبران می کند. 
کاهش زمان صــدور پروانه موضوع 
مهم دیگری است که باید مورد توجه 
شهرداری ها قرار گیرد و زمان صدور 

پروانه را به یک ماه کاهش دهند.

بازپرداخت اقساط وام نوسازی بافت فرسوده ۲۰ ساله شد
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